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Ptal jsem se země a řekla ml: 
Já nejsem tvSj Bfih. 
Ptal jsem se moře a propastí a odpověděly 
Nejsme, hledej nad námi! 
Ptal jsem se nebe, sluncej měsíce a hvězd 
Odpověděly: 
Nejsme Bůh, kterého hledáš. 
Řekl jsem jim všem: 
Povezte mi o Něm něco! 
A odpověděly jedním hlasem: 
On nás stvořil! 

Podle sv. Augustina 
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Chtěl Bůh Člověka získat, ale řekli "Kdyš ho k sobě přitáhnu násilím, 
budu mít soumara, ne -čloyěka*- - A b y - p ř i š e l . dobrovolné, musím sáhnout 
po jiném prostředku. Vím, co učiním; Pohrozím mu trestem, zda by se 
snad tak neobrátil a byl živ." A hroail Bůh člověku temnotou zevnitřní 
a ohněm neuhasitelným - a člověk se neobrátil. 1 řekl Bfiht "Ke jen 
bezen, nýbrš i touha dřímá v lidském srdci. Vím, člověk je žádostivý; 
elíbím mu tedy, po čem lidé nejvíce toužívají. Jsou žádostiví střbra, 
žádostiví zlata, ale nade vše touSí po životě. WuB:e9 kdy; tento ubohý, 
lopotný a kratičký šivot se jim zdá t.ik toužebný, Číia více život věčný, 
plný pokoje a štěstí?" A sliboval Bul- člověku, - Čeho oko neviděly, ucho 
r.eslyšelo, co na mysl lidskou ani nevstoupilo. Viděl však Bůh, žťí~2tni-
to nic-oeprospívá,. a.řekli "Ještě zbývá jedno. Nejen bázeň, nejen touha, 
ještě láska dříme v lidském srdci a ničím se člověk nedá tak získat 
jako láskou- Sestoupím tedy k němu ve smrtelném těle a ukáži se mu 
tak láskyplný a láskyhodný, projevím mu takovou lásku, nad jakou nemá 
nikdo na světě, Se totič za něho položím čívot 11 

Karl Rahner : NUŽ S PROBOBEKÝM SRDCEM 

Jestliže se kněz zítřka starostlivě ptá, co nu chybí k ideálu kněžství 
a jak napraví své nedostatky, at učiní toto; at sc obrátí k svému Pánu, 
jemuč slouH, at pohledne na Toho, jeho-š probodli, a začne uctívat 
Srdce Kristovo! Ssráce je starý biblický výraz, jenž značí nejhlubsí 
nitro člověka jako osoby. Nemyslí se tu na fyziologický orgán těla 
ani na nějakou abstraktní skutečnost, jen na samo nitro Člověka, v 
nšm£ sídlí a uskutečňuje se jeho věcnost, kde se setkává se svým Bohem. 

Má-li být úcta k Bo:?skérau Srdci opravdová, má připomínat Srdce Páně 
již jménem. Keni nevyhnutelně potřebně, aby se naše modlitby a vzývání 
adresovaly přímo na toto srdce. Stačí a v případě přehnaní přecitlivělos-
ti je i lepšíj obrátíme-li se na Pána JeSíŠs samého a budeme Ho vzývat, 
hledat a milovat "při pohledu na Jeho Srdce". Kněz zítřka na jda smysl 
svého povolání, svou "identitu", pohlědne-li na Srdce Páně. To je Srdce, 
ječ vzalo na sebe temnoty a hříchy světa, svou opuštěnost Bohem vložilo 
do Otcových rukou. Srdce, ješ nehledalo jinou moc nez moc odpouštět 
a milovat. Srdce, je? bylo probodeno kopím, aby se stalo pramenem milos-
ti. Srdce, je.? je středem světa. V něm se sjednocuje fco.*'.~tví i člověčen-
ství v podstatnou jednotu, aby vstoupily do skutečného byí:í a tai: usku-
tečnily své cíle. V tomto Srdci se smiřuje Bfih a člověk,' vtělené slovo 
i lidská bytost. 

Toto Srdce není sladké Srdce, nýbrž spise Srdce děsí ví. Děsivé pro 
svou smrtelnou úzkost a lásku, s níž se sám Bůh vydává do rukou svých 
t v O Tfj ^ ^ m o h í odpustit viny hříchu. Děsivé pro svou náročnost, 
s níž nás vyzývá, abychom měli účast na Jeho údělu. Désivé pro evou 
důvěru, kterou do nás vkládá přes na se křehkosti ? m. .r -:áIosti. A je-
li toto Srdce sladké, jde tu vlastně o sladkost lásky, jež dozrála 
v smrti^ Chceme-li ji pochopit, musíme s ní nejprve spolu, trpět. Nemysle-
me si, s:& taková úcta k Ježíšovu Srdci je ^tarorccdní j p:-;:"ítá. Moderní 
křestan není ten, kdo svéhlavě zavrhuje včechno minulé a sa budoucnost 
pokládá povrchnost. 



OTCI KARDINÁLOVI K DE V ADESIAt I NÁM 
(30. 6. 1989) 

Po více než tisíc let mají Čechy své biskupství v Praze. Za tu dobu 
se zde vystřídalo několik desítek pastýřů. Po prvním dobrém mnichovi 
Detmarovi přišel mladý ohnivý reformátor Vojtěch, pak další různě výrazní. 
Pro významné historické situace dal Duch svatý vyrůst i po Vojtěchovi 
velkým postavám bu5 statečných obhájců církve nebo budovatelů. 0ndř»j, 
Jindřich Zdík, Arnošt z Pardubic, Jan 2 Jenstejna, František Korda" <sou 
jména trvale spjatá s dějinami církve i národa. Přítomnost dosud živou 
poznamenal svým nezlomným duchen arcibiskup kardinál Josef Beran, jehož 
ste narozeniny jsme si připoměli loni a dvacátá výročí úmrtí letos 17. 
května. 

Jeho nástupci připadla neméně významná historická úloha, ale složitější, 
a^ proto ještě náročnější. To téměř čtvrtstoletí v Ptaíse ho postavilo 
pred množství situací, které by někdo méně věrný, trpělivý a pokorný 
tezko dokázal zvládnout. Po prvních třech letech tiché služby se církvi 
pootevřela brána svobody a apoštolský administrátor pražského arcibiskup-
ství se nezalekl úkolu poskytovat moudrou orientaci pro oživení církevního 
života v Cechách, na Moravě i na Slovensku. Toto světlo a naděje zůstaly 
ve věřícím lidu živé po návratu perzekuČní politiky. Kardinál Tomášek 
přitom zůstával symbolem a oporou knězi i laických věřících v denních 
zápasech o víru. Nebyli sami, měli Svatého otce v Římě a svého kardinála 
doma. 

V osmdesátých letech se teto stále těsnější spojení projevovalo srdečnv-
0 1 p o b a v y d o o k e n arcibiskupského paláce z úst mladé generace. Až přišla 
jubilejní^velehradská pout 1985, kdy se ukázalo před naší i světovou 
veřejností, kdo je opravdovou duchovní autoritou v našem státě. Písemně 
mu to Stvrdily statisíce podpisů z celé republiky pod petici katolíků 
roku 1988. Dva kardinálovy dopisy, které ji zhodnotily, vstoupí do dějin 
naší církve, ale nyní jsou stále aktuální směrnicí pro rozkvétající nábo-
ženský Život, kterou je třeba rozpracovávat v mysli i činem. Na první 
adventní neděli r. 1987 vyhlásil kardinál Tomášek spolu s ostáními ordiná-
ři velkorysý program Desetiletí duchovní obnovy, bratrsky nabídnutý i 
ostatním církvím a otevřený službou celému národu. Kromě toho ze své 
vysoké pozice mluví pravdu nejen na domácí adresy, ale také do světa, 
kde^si získal nesmírnou vážnost. Jeho slova jsou posilou také u nás všem, 
kter* usilují o skutečný přerod našeho veřejného života. 

Co bychom si^měli v této jubilejní, sváteční chvílí ještě připomenout? 
To důvěrné slovíčko, které nás s jeho jménem spojilo v pokoncilním rozletu 
Pražského Jara. Pro nás není pražský kardinál Eminence ani pan kardinál, 
ale otec kardinál, n á š o t e c k a r d i n á l . 

V duchu prostá srdečnosti, jakou dovedete, drahý otče kardinále, proka-
zovat všem, Vám chceme poděkovat za Vaše životní dílo i za to, Se'Vs« 
smíme skromě pomáhat uveřejňováním Vašich projevů, a dokumentů. yolu 
s našimi Čtenáři Vám vyprošujeme dary ?yCfca i sílu tela, abyste mohl 
završit vše, cc Vám dala Sa Úkol Boží prozřetelnost, a mít z nás stále 
větší radost. 

V Kristově lásce oddaná 

redakce I0C 
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V edici Duch a Život vysel k jubileu otce kardinála svazek VZPŘIMTE 
SE A ZDVIHNETE HLAVY í Je to sborník sedmi :nejvýsnaranejších dokumentů 
otce kardinála s připojeným podrobným Životopisem. 

Je pochopitelné, ie by mnozí z domova í z ciziny chtěli osobně vyslovit 
blahopřání popř. přinést dary. Protože by to při vysokém věku jubilanta 
bylo neúnosnou zátěží, lékaři jsou přísní. Je však možné např. v každé 
farnosti nechat stručné blahopřání poiepsat ysam farníkům; podobně to 
mohou udělat i větSí raezifarní skupiny, hnutí ¿¡pod. Nejlépe hromdně 
za víkariáty dodat osobně do arcibiskupského paláce. Společné setkání 
bude mogné v sobotu 1. července v katedrále sv, Víta v 9.30 při mši svaté 
koncelebrované se zástupci evropských episkopátů. 

it i í * i -V 
Dne 28. 5. 1939 udělila John Car roli University v Clevelantíu ve státe 

Ohio (USA) Čestný doktorát práv Otci kardinálu Františku Tomáškovi. Téměř 
devadesátiletý kardinál přijal tuto poctu in absentia. Čelný představitel 
university rev. Michael J. Lavelle k tomu poznamenal: "Poctou kardinálu 
Tomáškovi uctíme zároveň všechny ty za železnou oponou, kteří trpěli 
za prosazování lidských práv a náboženské svobody. 

KNĚŽSKÉ SVĚCENÍ 

Praha a Litoměřice 24. 6, 0. kard. Tomášek 
Hradec Králové 24. 6. 0. biskup Lebeda 
Olomouc 24. 6. 0. biskup Líska 
Brno 25. 6. 0. biskup Lebeda 
íeské Budějovice 25. 6, 0. biskup Liská 

Petr, první z apoštolů, učitel národů, předal i nám Kristovo učení. 
(Vstupní antifona) 
TY JSI PETR1 

To znamená; Jako já jsem neotřesitelná skála, úhelný kámen, který 
spojuje rozdělené v jednotu, tak ty jsi také skále, protože jsi upevněn 
mou silou, a co je vlastní mé moci, to je společné tobě a mně tvým podxlcía 
na mně. Na tomto pevném základe stavím věčný chrám a k nebi čnějící vzneše-
nost mé církve vzniká z pevnosti této víry. Toto vyznání nemohou přemoci 
pekelné brány, nemohou je spoutat okovy smrti. Toto slovo je totiž slovo 
živote, a jako vede vyznavače vzhůru k nebi, tak popírače svrhne do propas-
ti. Právo této moci sice přešlo i na ostatní apoštoly, ale Petrovi bylo 
svěřeno zvláště, protože od Petra ras la Vycházet vychová všech', kdo budou 
řídit církev. Kdekoliv se vynáší nějaký soud v souhlase s ním, je zachová-
váno Petrovo přednostní právo. 

sv. Lev Veliký 
Svatí apoštolově Petr a Pavel prolil?, za církev svou krev; měli podíl 

na kalichu utrpení Páně a stali se Božími přáteli. 
(Vstupní antifona) 



2 TISKOVÉ KONFERENCE SVATÉHO OTCE V LETADLE HA AFRICKÉ CESTĚ 

R,i Kdy se uskuteční vaše cesta do Jihoafrická republiky? 
JP.; Papeš nenavštěvuje politické a ideologické systémy, nýbrž místní 
církve, které v nich žijí. Zárov^tí vsak musí též vystupovat jako dobře 
vychovaný host, dávat najevo respekt, který náleží politickým představi-
telům, v nichž se má vždy projevovat svrchovanost národa. Tolikj pokud 
jde. o zásadu, V konkrétním případě, má-li papež respektovat místní 
představitele» musí být ovsem respektován úkol a funkce toho, kdo hlásá 
pravdy víry á mravního řádu i na sociálně politickém poli. Víme dobře, 
jaké jsou v tomto směru jihoafrické problémy. Z toho pak lze též vyvodit 
závěry, zda je taková cesta možná nebo ne. 

R. : Co nám řeknete o vztazích k islámu? 
JP.: Jednou stránkou je dialog navržený koncilem, k němuž církev projevu-
je ochotu. Jinou stránkou však je zásadní, ba neústupný postoj některých 
skupin, které nechtějí dialog přijmout. Jejich propaganda je tím nejprob-
lematičtějsím rysem, mezi jiným pro určitý způsob, kterým užívají svou 
moc, např. finanční. A tomu se říká proselytismus. 

R.: Otázka na Kolínská prohlášení a protest teologu. 
JP. i Stačí odpověď německých biskupů. Šlo o něco, co sice nebylo čistě 
místní, ale přece jen místně omezené. Ze všeobecnějšího hlediska teologo-
vé mají právo na vědecké bádání o víře a při něm mohou vzniknout i 
určitémetodologické pochybnosti - nebot to už patří k jejich povolání. 
Teologie může tedy objastnit mnoho věcí, pokud, jda o odsah víry. Musí 
však mít vždy na paměti, že Kristus uložil apoštolům a jejich nástupcům 
Odpovědnost za pravdy víry, a tato odpovědnost se musí respektovat 
i pro dobro teologie samá, 

R. : A co si myslí Jan Pavel II. o návrhu jehoho známého teologa? 
(I když jméno nepadlo, všichni věděli, Že jde o návrh P. B. HHringa, 
aby se provedlo jakési světová hlasován^ zda přijmout či nepřijmout 
učení vyjádřené v encyklice Humanae vitae.) 

JP. : Vzpomínám si na titul článku od jiného teologa, který se mi zdá 
velmi výstižný, A ten zněli "Morální zásady se nevytváře jí pros iřednict-
vím referenda." 

R. : Zač máme nyní považovat Turinské plátno? Za ostatek nebo pouze 
za ikonu? 

JP.: Zcela jistě je to ostatek - relikvie. Jinak by nebylo možno pochopit 
víru, která je s ním spjata a která - jak se znovu ukázalo - je silnější 
než vědecké důkazy a protidůkazy, V tomto ssys?u je tedy s?.ále předmětem 
víry. Církev ostatně vždy nechávala volné pole působnosti těm, kdo 
si přejí dokázat pravost Turínského plátna anebo opak., Husí tedy dát 
volnost i tem, kdo jsou přesvědčeni, Se na plátně je skutečný otisk 
Kristova těla. 

R.: Přijme Svatý Otec M. Gorbačova, aŽ přijede v listopadu do Šíma? 
Svatý Otec odpověděl, že je ochoten přijmout každého, kdo o to požási'. 
"Přijmu ho s velkým respektem jako představitele systému a jako hlavu 
státu." Jiná otázka je, zda Sv. Otec navštíví SSSR, Jak je známo, většina 
obyvatel jsou pravoslavní. A je tu stále ještě nevyřešený problém ve 
vztazích státu k latinské a řeckokatolická církvi. 
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43j PASTORAČNÍ CESTA JÁNA PAVLA II. (28. dubna - 6. května) 
Církev ve službě solidarity národa - to byla základní myšlenka, kterou Sv. 

Otec Rozváděl na jednotlivých zastaveních své cesty na MADAGASKARU, na ostrově 
RÉUNION, v ZAMBII a v MALAWI. Protože jde o země, kde křestanství zapustilo 
kořeny před 100 lety, měla celá cesta misijní charakter. Sv. Otec především 
vykonal v těchto zemích základní katechezi, pak se věnoval zvláště mládeži a 
angažovaným laikům, setkával se s biskupy, jimž pomáhal řešit místní specifické 
problémy, duchovním a řeholníkům zdůrazňoval zodpovědnost místního duchovenstva, 
aby pokračoval v díle misionářů. Vrcholnými body cesty pak byla dvě blahořečení. 

Při. beatifikační mši' sv. 30. 4. v hlavním městě Madagaskarů Antananárive 
prohlásil Jan Pavel II. první blahoslavenou tohoto národa - Vikrotii Rasuaraanari-
vo. Stalo se tak za půlmiliónové účasti věřících, z nichž někteří přišlí po 
týdením i pěším putování ze severu země» a za účasti presidenta země a oficiálních 
Činitelů. Viktorie (1848-1894) pocházela z rodiny, jež patřila v zemi k nejmoc-
nějším. Když do země přísli misionáři a po nich sestry kongregace sv. Josefa, 
byla Viktorie mezi jejich prvními žačkami. Vyučování katolického náboženství 
a příkladný život sester na ni tak zapůsobily; žé se chtěla stát katoličkou. 
Při křtu 1.11.1863 přijala jméno Viktorie. Brzy nato však začalo pronásledování 
misionářů, k němuž se připojila i Viktoriina rodina. Ona vytrvale odmítala zapřít 
víru. Za takových okolností jí misionáři radili, aby přestala myslet na řeholní 
Sivot a raději se věnovala apoštolské Činnosti v rodinném prostředí a u královské-
ho dvora, který musela každodenně navštěvovat-. ..Hakonec 'byla přinucena vdát se. 
Jejím mužem se stal-—vysoký —důstojník, syn tehdejšího ministerského předsedy. 
Vedl tak nezřízený život a tak pohoršlivý, že sám jeho otec a královna radili 
Viktorii, aby se s ním dala rozvést. Ta však odmítla a hrdinsky vytrvala po 
boku svého rauše aŽ do jeho smrti r, 1887, Pro svůj vzorný křestanský život získala 
brzy úctu na jen na královském dvoře, nýbrž i mezi prostým lidem. Stala se silnou 
oporou katolické církve na tomto ostrově v době, kdy misionáři byli ze země 
vypuzeni (v letech 1083-1386). Viktorie pak za jejich nepřítomnosti bránila 
církev veřejně i před úřady a ze všech sil sc snažila pomáhat věřícím. Tím pod-
statně přispěla k tomu, že se udržela živá víra, i bez duchovních pastýřů. Ti 
po svém návratu našli kvetoucí obec věřících a brzy si uvědomili, čí je to záslu-
ha, Z toho je patrno, že Viktorie mela i značné organizační nadání. K úspěšné 
činnosti jí pomáhalo i vysoké postavení a silná povaha, kterou nic nedokázalo 
zlomit ani ohnout. Největším, avšak skrytým tajemstvím jejích úspěchů byla její 
svatost, z níž přirozeně pramenila i duchovní s íla, která z ní vyzařovala a 
všechny přitahovala. Vynikala v pravidelné a hluboce procítěné modlitbě, ale 
nezanedbávala ani skutky milosrdenství, poskytovala pomoc chudým, nemocným, 
malomocným, vězňům, opuštěným a všemu služebnictvu ve vlastním velkém domě. 
Bůh byl vždy jejím jediným cílem a z něho vycházelo i všechno její jednání. 
Zemřela v poměrně mladém věku 1.11.1894. Pro věřící je vzorem křostanské manžel-
ky, která zachovává věrnost až do nejkrajnějších důsledků. Současně je vzorem 
pro laiky, protože zasvětila svůj život katechetické s. lidumilné činností. Sv. 
Otec ji v homilii charakterizoval takto: "Obdivujeme v ní Senu, která uměla 
pozoruhodně spojovat to, co jí dala madagaskarská tradice a kultura, s tím, 
co přijala ve světle evangelia. Ve své bezprostřední prostotě Viktorie je nádher-
ným příkladem pro naše křestanská společenství." i 

Ha ostrově Réunion blahořečil Jan Pavel II, 2. 5. školského bratra Scobilliona 
francouzského původu, který připlul na tento ostrov jako misionář r. 1P- 3 3 a 
zůstal zde do své smrti celých 34 let. Působil sejména mezí černochy a očroky, 
proto ho bílí otrokáři neměli v lásce. Svým příkladem a činností přinášel Kristovo 
světlo všem, s nimiž se setkal. Účinnou lásku projevoval opravdu evangelním 
způsobem, v každém člověku viděl především Boší obraz a podobu. Sv. Otec věřícím 
kladl, na srdce, aby v sobě uchovali duchovni dědictví světců a podle něho iii, 
v lásce udržovali vzájemné skutečné lidské vztahy. Přítomnou mládež t.pozornil, 
že bez lásky život nikdy nedosáhne svůj řád a účel. Spolu s láskou se vyvíjí 
i smysl pro solidaritu a zodpovědnost. 
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Tváří v tvář bídě, kterou papež viděl na své cestě, nemohl se vyhnout ani 
sociálním otázkám. Bylo to jednak 1.5- na Madagaskaru při asi sv. ke cti sv, 
Josefa Dělníka, když mluvil o důstojností práce a spravedlivé odmene za ni, 
o otázce nezaměstnanosti, ale také o manželství, rodině a jejím povolání. V 
Zambii v hlavním meete Lusace věnoval svůj projev k diplomatům 3.5. nejbolestněj-
Ším a nejožehavějsím problémům Afriky; rasismu, mezinárodnímu zadlužení a otázce 
uprchlíků. Rasismus, který se prójevujse společenskou diskriminací v ekonomickém 
a politickém systému, je ve zcela jasném protikladu ke křestanské víře a lásce. 
Bohužel stále ještě pokračují ve světě projevy rasisrcu v rozličné míře, v různých 
formách a stupních. Systém apartheidu je jedním z nejmarkantnějších. V boji 
s tímto morálním zlem je třeba dát Šanci pokojnému dialogu. Zásadou pro skutečné 
řešení problému rasismu je přesvědčení všech o lidská důstojnosti každého člověka 
jako Člena lidské rodiny a jako Božího dítěte. Mezinárodní zadluženost je jasným 
příkladem vzájemné závislosti mezi státy. Tato otázka se musí řešit vzájemným 
porozuměním a s ohledem na situaci lidí v příslušných zemích. Nyní nastfíl čas 
pro mezinárodní solidaritu. ?ak Sv. Otec připomel těžký život uprchlíků, z Mosambí-
ku, Angoly, Nimibie a Jihoafrické republiky, kteří se uchýlili do Zambie a Malawi. 

V Malawi na letišti v Blatfyre papež připoměl» že jeho návštěva souvisí s 
dvěma významnými výročí zemei 25 let od dosazení nezávislosti a 100 let od přícho-
du misionářů do země. První 4 misionáři sem přišli r. 1889 a působili zde 4 
měsíce, pak byli nucení místo opustit,:protože tu bylo loviště otroků. V jejích 
deníku je však napsáno: "Srdce nám jásalo radostí, kdy* Jsme slyšeli sclejší 
obyvatelstvo poprvé zpívat 1Jambo Maria1 (Zdrávas Karla)". Všude je nyní vidět 
trpělivá práce dalších misionářů a řaholnic. Sv. Otec jim řekl v katedrále; 
"Chceme-lí vědět, jak máme druhé učit, musíme vedet, jak je milovat * jako Kristus 
miloval nás." Významným bylo setkání s mládeží, kteří se sešli a myšlenkou "Svorně 
spojeni v Kristu". Papež je v závěru vyzval: "Nedívejte se na současné obtíže 
jako na konec naděje. Dívejte se spíše na Celý život jako na příležitost k obráce-
ní a na příležitost, jejími prostřednictvím k vám mluví sám Bůh a žádá od vás, 
abyste přispěli k budování trvalého blahobytu vašeho národa." Znovu pamatoval 
no uprchlíky a opět zdůraznil posvátnost rodinného života: "Žádný národ nemůže 
být silný bez pevného rodinného života* Žádný národ nemůže dlouho šífc ve spravedl-
nosti a společenské harmonií bez zdravého rodinného života. Rodina je původním 
prostředím pro rosvoj osobnosti, je nejvyšší školou mezilidksých vztahů a spole-
čenské zralosti, místem, kde se získávají základní náboženské znalostí. Africké 
kultury vSdy kladly důraz na lásku k dětem. Vzdá se Afrika táto lásky? A v 
prospěch čeho?" 

0 PROBLÉMU PORNOGRAFIE A NÁSILÍ 
Dokument o problému pornografie a násilí ve sdělovacích prostředcích vyd ala 

y květnu Papežská rada pro komunikační prostředky. Je určen hlavně rodinám a 
všem, kdo působí v pastoraci. Z dokumentu vyjímáme: 

Komunikační prostředky jsou na jedne straní setinou oporou lidstva, ale na 
druhé straně jich též zneužívají ke škodě a ničení základních lidských hodnot. 
Za posledních 25 let jsme v masových mediích svědky al'rmujícího růstu pornografie 
a s ní souvisejícím násilím, což je morálně nepřijatelná. Zatímco vzrůstá zmatek 
v chápání a vysvětlování morálních norem, komunikační prostředky zpřístupnili 
pornografii & násilí veřejností včetně .nla<$S:£e a dětí. Tato degradace lidské 
důstojnosti nezasahuje jen bohaté země, ale vzhledem k rostoucí vzájemné závislos-
ti všech zemí světa a rostoucí vzájemné komunikaci "ISude pronikají tyto negativní 
jevy. Pod pornografií v komunikačních prostředcích rozumíme narušení a znásilnění 
přirozeného práva na soukromí lidského těla, přirozenosti muše a ženy pomocí 
audiovizuální techniky. Toto narušení redukuje lidskou osobnost a lidské tělo 
na anonymní objekt určený ke zneužití z důvodů žádostivosti. Hásílí v této souvis-
losti je třeba vidět v představeních, která vyvolávají a dráždí nízké pudy, 
jež se protiví lidské důstojnosti. Nikdo se nemůže pokládat za imunního před 
degradujícími účinky pornografie a násilí. 
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Hejzranitelnější kategorií v tomtc směru jsou hlavně děti a mládež. Pornografie 
a sadistické násilí oslabují přirozenou lidskou sexualitu, znetvorují mezilidské 
vztahy, zotročují individua, obzvláště seny a děti, ničí manželství a oslabují 
morální vazby společnosti. Tis kdo vyhledávají produkce tohoto typu, vystavují 
se tedy vážnému riziku, Se se sar^ začnou chovat podobně, že ztratí všechen 
respekt k druhým,- kteří jsou Božími dětmi, bratry a sestrami v táze lidské rodině. 
Pornografie podobně jako droga vyvolává psychickou závislost a roste i její 
společenská nebezpečnost. Dokument proto apeluje na Činitele odpovědné za komuni-
kační prostředky, aby zvýšili kontrolu a autoregulaci v těchto prostředcích, 
aby respektovali právo rodin a jednotlivců na soukromí, společenskou důstojnost 
a základní hodnoty života. Dále dokument vyzývá rodiče, vychovatele a všechny 
pracující v pastoraci, aby znásobili všechny své síly pri výchově dětí a mládeže 
a správně a vhodně je informovali a poučovali o lidské sexualitě a kladli při 
tom důraz na respektování lidské osoby jako Božího dítěte, aby zdůrazňovali 
hlavně ctnosti Čistoty a praxi sebeovládání. Je třeba též vychovávat dšti a 
mladé lidi tak, aby i sami byli nakonec schopni vybítat si vhodné programy a 
stát se zodpovědnými) dobře informovanými konzumenty veřejných sdělovacích pros-
tředků. 

Nejjistější je nechtít nic jiného, než co chce Bůh, který nás zná lépe a 
více miluje než my sami sebe. Odevzdejme se tedy do jeho rukou, aby stí na nás 
stala jeho vůle! Setrváme-li včdy rozhodne při tomto odevzdání, nebudeme nikdy 
moci zabloudit. 

sy, Tarezie z Avily 

LIST REDAKCI MLADĚ FRONTY 
Redakci Mladé Fronty V Praze 5. 5. 1939 
V Praze 

Váš redaktor na tiskové konferenci s p. ing. VI. Janků dne 24. 4. t.r. citoval 
mne jako představitele nezákonných struktur, který se vyjádřil ve Svobodné Evropě, 
ze místní církev neví, o čem jednali zástupci Vatikánu a CSSR. 

Zříkám se titulu představitele * nepředet?.vuji nic než svou víru a lidskou 
i občanskou čest. 0 nějakých strukturách vím jen z osočování v tisku. Jinak 
stojím pevně na půdě zákonnosti církevní i státní. Bylo poněkud groteskní, když 
p. ing. VI. Janků inne a moje spolubratry kněze bez státního souhlasu i katolické 
laiky, kteří pozvedli svůj hlas pro plnou svobodu náboženství, nepřímo vylučuje 
v téže tiskové konferenci z církve. Naše státní legalita je opřena o ústavu 
ČSSR, č. 32, o Všeobecnou deklaraci lidských práv, cli 18, o Závěrečný akt helsin-
ské konference, či. 18 a 19, nyní ještě o Závěrečný dokument vídenské následné 
schůzky KBSE, či. 16 a 1?. 

Dne 3. května informoval biskup Liška delegaci Evropského Parlamentu, se 
o jednání mezi Sv. Stolcem a vládou ČSSR nemá konkrétních zpráv. Ani naše veřej-
nost dodnes téměř nic neví, ač uplynulo asi 15 dní. Má véš list informace lepší? 

Vál list odpovídá 28. 4. t.r. na otázku SKD Pacesn in terris, ze vatikánský 
dokument z 8. 3. 1982 neobsahuje zákaz tohoto sdružení. Prosím, abyste uveřejnili 
opravu. Hned po vyjití prohlášení Kongregace pro klérus v Eímě podal oficiální 
výklad úřední list Sv. Stolce Osservatore Romano a v něm mezi nakázané organizace 
uvedl PiT. Prefekt kongregace dal kardinálu Tomáškovi písemnou odpoveS, z ei 
PiT patří mezi zakázaná sdružení. Každoročně na Zelen;;- čtvrtek, kdy obnovujeme 
slib kněžské věrnosti, nám to kard. Tomášek připomíná. 

Bude jistě dokladem novinářské etiky a v zájmu celé pravdy, aby vás li»t 
své informace o mně i o PiT opravil. 

Josei: Zvěřina 
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TEXT PETICE NA OBRÁNU P. VÁGNERA 
Sáměstiek ministra kultury ČSE pro věci církevní 
František Jelínek 
P r a h a 

Vážený pane řediteliS 
Vám podřízení státní úředníci předkládají jiS po několik měcíců, v 

posledních týdnech pak se EvýŠenoa naléhavostí představitelům katolická 
církve ultimátum. P. Miroslav Vágner, farář u sv. Jiljí a správce kostelů 
Nejsv. Salvátora, sv. Voršily a sv. Františka, má být církevními představe-
nými přemístěn mimo Prahu pod hrozbou, že ho jinak státní úřady zbaví 
souhlasu a znemožní mu výkon jeho kněžského povolání. 

Úřední námitky proti P. Vágnerovi jsou neurčité a skutečným důvodem 
snah o jeho odstranění z hlavního města je nepochybně úspěšnost a účinnost 
jeho pastorační slušby. V období veřejně vyhlašovaného zlepšování vztahů 
mezi státem a katolickou církví pokládáme takový postup vůči mimořádně 
kvalitnímu knězi za provokaci urážející cifcy nás věřících. 

Protestujeme proti záměru zakázat P. Miroslavu Vágnerovi výkon kněžského 
povolání nebo ho alespoň poslat do faktického vyhnanetví. Ve svých protes-
tech jsme odhodláni pokračovat a stupňovat je - zajisté v mezích zákona 
a s respektem k právům světské moci ~ s cílem dosáhnout nerušeného působení 
P. Vágnera v jemu přidělených pražských kostelích. 
V Praze 28. 5. 1939. 
Ha vědomí; otec kardinál Tomášek 

otcové biskupové Lebeda, Liška a Matoušek 
otec Vágner 

Dosud bylo odevzdáno 1956 podpisů. 
•)i -k * it ic -ff * 

2 dopisů kard. Tomáškovi 
''Chci v prvé řadě podtrhnout hluboký vklad P. Vágnera pro povzbuzování 
a posilování duchovního Sivota z víry, a to nejen ve vlastní farnosti, 
nýbrž v měřítku celopražském. On to bylt kdo u sv. Salvátora zavedl všdy 
v první čtvrtek v měsíci večerní adorační pobožnosti, které se pro Prahu 
staly přímo mobilizační akcí a jsou navštěvovány stovkami, ba tisíci 
věřícíchs zvláště mladých, a ne pouze katolíky. On to také byl, kdo v 
rámci vyhlášeného Desetiletí duchovní obnovy uspořádal a vedl novény 
ír. 1988 k bl. Anežce* letos k sv. Klementu M. ílofbauerovi), jichS se 
opit účastnili tisíce věřících z Prahy i českého venkova, ba az z Moravy. 
P. Vágner těmto akcím dáve důstojnou, do všech podrobností promyšlenou, 
svrchovaně inteligentní a vysoce kultivovanou formu, avšak především 
odhaluje účastníkům vždy hlubinné zdroje pokladu naší víry; upozorňuje 
nás, vybízí, podněcuje, získává, stmeluje, přivádí ke sjednocení s Pánem." 
(2 dopisu Dr. Vr. Slezáka). 

* -fc * 
"Bylo by nezměrnou ztrátou, kdyby P. Vágner měl svou činnost ukončit. 

Proto tímto listen nechceme vyjádřit jen vděčnost, nýbrž jím vyjadřujeme 
i své pevné přání, aby P. Vágner pokračoval ve svém působení a ze své 
farnosti nadála podněcoval ěivot věřících a celé dílo Desetiletí duchovní 
obnovy." 
(Z dopisu účastníků salvátorských adorací). 
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KNĚŽÍ K0Š1CKČ DIECÉZE ŽÁDAJÍ Z&UgEHÍ ORGAHIZACE PIT 
78 kněží kosícké diecéze zaslalo 2,5.19-39 list administrátoru svá diecéze» 

Dr. Štefanu Onderkovi, v němž zrušení PÍT. tta počátku tohoto listu se 
odvolávají na dekret kongregace pro klérus Presbyterorura ordinis, • bod 7, který 
nabádá ordináře, aby kněze vyslechl::, a radili se s nimi. Pak pokračují; 

"Trápia nás mnohá problémy, kí.oré sa týkajú náboženského života veriacich 
nielen v nasej diecéze, ale i v cel;:) vlasti. Je to velmi bolavý problém niekto-
rých kňazov zo ZKD PiT, ktorého z-ixlada júcim clenom a súČasne jedným z čelných 
predstavitelov ste aj Vy. V uplynulých dňoch nás o tom presvedČilo VaŠe vystúpenie 
na slávnostnom zasadaní Združenia K.~ PiT SSR v Bratislavě dna 12. apríla 1989 
ako i Vás přejav na tomto zasadar.í, ktorý v plnom znění uveřejnili Katolické 
noviny v č. 17 (39 str. 4. V globálnora hodnofcení celkovej situácie cirkvi nielen 
v kosickej diecéze, ale v celej ČSSR musíme konstatovat, že ZKD je kameňom úrazu, 
na ktorom sa láme jednota knažstva a v dosledku toho aj jednota veriacich. Vinu 
Združenia KD PiT kňažstvo aj v nasej diecéze je rozdelené. Jednu skupinu tvoria 
kňazi, ktorí sa angasujú alebo aspoň sympatizujú so Združením KD PiT. Nie je 
ich sice vela, lenže právě tito su upřednostňovaní so strany státu i zo strany 
súcasnej církevněj hierarchie, ktorú v nasej diecéze reprezentujete právě Vy. 
Skoro na vsetkých klučových miestach diecézy pSsobia kňazi, ktorí sa angašujú 
v Združení PiŤ. Nie zriedka je to aj v rozpore s platnými predpismi kánonického 
práva. Zaslúči si citát z kánona 521, §2 o bezúhonnosti a horlivosti farára. 
Druhů skupinu tvoria kňazi, ktorí sa zjavne alebo skryte distancújú od Činnosti 
Združenia KD PiT." 

Dále jsou v liste uvedeny citáty o potřebě jednoty: Jan 17,21; citát z projevu 
Otce kardinála Tomka v košické katedrále na Zelený Čtvrtek, kde se doporučuje 
jednota mezi kněžími; a citát sv. Augustina z Řeči o pastýřích - jednota pastýřů 
zpřítomňuje jediného Pastýře-Krista. List pak pokračuje! 

"Pre veíkú vHčšinu kňazov je jasné, že Zdruíenie KD PiT nieje a nemože byt 
základom nášho zjednotenia. Ale ide o Združenie KD PiT, postoj cirkvi, tlraočený 
najvyšsou autoritou cirkvi, Sv, Oteom Jánom Pavlom II. v dokumente "Qui^ara episco-
pi" z 8. marca 1982, je jasný." 

Následuje citát z dekretu, dotaz Otce kard. Tomáška a odpove?. z Šíma, že 
dekret se vztahuje i na Pil. Ll.st pak pekračujet 

"Čo z toho pí.ynie pre nás? - Roma locuta, causa finita. 'Každimu by malo 
byt jasné', ako to povedal Otec kard. Tomko v kožickej katedrále, 'příkazy Sv. 
Otca sa heáískutujú, ale sa plnia.1 PreSo potom ZKD PiT pokračuje vo svojej 
deštruktívnej činnosti, ktorá zhubne posobí na život katolíckej cirkvi u nás? 
My svojimi podpismí dávsme najavo, že sa úplné distancujeme od Združenia KD 
PiT, a zároveň žiadame jeho zrušenie. Vás, vysokodostojný pán administrátor 
diecézy, v duchu bratrskej lásky prosímej aby ste ako představitel kosickej 
diecézy už viac sa nezúčastňovali na žiadnych schodzkaeh Združenia KD PiT. Zároveň 
rozhodne protestujeme proti usporadúvaniu akýchkoívek zasadaní a iných akcií 
Združenia na území košicksho biskupstva. 

K takémuto postojů nás pobáda túžba po duchovnom dobré vsetkých kňazov aj 
ostatných veriacich nasej diecézy. A tieŽ vola najvyššej cirkevnej autority, 
Sv, Otca Jána Pavla II., ktorý prejavil v spomínanorn dokumente "Quidam episcopi" 
dňa 8. marca 1982. 

S bratrským pozdravom vzájomnej lásky, s tužbou za každých okolností zostat 
věrní Kristovi, jeho Cirkvi i SvHtému Otcovi. 

Kňazi koiického biskupstva" - následuje 7-3 podpisů 
List byl zaslán na vědomí i Svatému Otci 

kardinálu Tomáškovi 
biskupu Korcovi 
všem ordinářům 
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Ing. Vladimír , anků, nároěatjBk ministra, 
ředitel Sekretariátu vlády Č53Rr -prx • věci církevní 
nábřeží kpt. Jaroše 4 
Praha 1 

Pane náměstku, 
po létá sleduji Vaši činnost v čele nejvyššího dozorČihxr úřadu nad 

a neFtóJiu s & zbavit dojmu, se zůstáváte hluchým ke všem podnětům 
věřících, které přesahují momentální obzor a očekávání státní správy* 
Přesto jsem se odhodlal reagovat na Vaše nepravdivá tvrzení, kterými 
jste se presentoval na tiskové konferencí, uspořádané po oficiálních 
jednáních se zástupci Vatikánu. Va Je odpovědí byly publikovány v denním 
tisku 25. dubna 1989. Nebudu polemizovat se všemi Vámi vyslovenými 
nepravdami, které jste navíc vydával za názor vatikánské delegace. Mís-
to zpytování ve vlastních řadaách se snažíte v duchu současné snahy 
stranických a státních orgánů svalit veškerou odpovědnost za krizi 
ve vztazích mezi státem a církví na blíže neurčené ilegální struktury 
církve, které obviňujete z organizování morálního teroru a dokonce 
hrozby teroru fyzického. V této souvislosti zmiňujete slovenského biskupa 
bez státního souhl asu Jána Korce a bez uvedení důkazu vnášíte proti 
němu nařčení z politického boje pomocí nátlakových akcí. Z osobních 
zkušeností vím, že jeho neúnavná a horlivá apoštolská činnost konaná 
v duchu ryzí katolicíty vzbuzuje obdiv nejen u slovenských, ale i u 
českých katolíků. Místo abyste přiznal vážné nedostatky v právním posta-
vení katolické církve vinou neostalinské pblitiky současného stranického 
a státního vedení, svalujete vinu za nevyřčené otázky ve vztahu církve 
a státu na její údajné ilegální struktury. V pozadí Vašich tvrdých 
výroků vězí vpředstava starého modelu církve, v níž laici i kněží se 
podvolují nařízením státem zmanipulovaného církevního vedení. Probouzejí-
cí se sebevědomí horlivých Htl0Í a laiků ve Vás vzbuzuje obavy, že 
ztratíte možnost ovládat vnitřní život církve. Jste spúluzodpovědný 
za to, že z každého spontánního projevu věřících, který se výmyká kontro-
le totátlitní moci, jejímž jste reprezentatntem, se stává politikum, 
které Čeří hladinu předstíhaného souhlasu společnosti se státní politi-
kou. Církev se v současné době stává živým společenstvím, které má 
co nabídnout na rozdíl od vyprázdněné a frázemi nabubřelé oficiální 
propagandy. 

Nevěrohodnost Vašich odpovědí je zřejmá i z tvrzení, že jediným 
kritériem pří výběru biskupských kandidátů je jejich osobní kvalita 
a loajalita vůči státu. Právě pastorační a intelektuální kvality horlivé-
ho kněze, které jsou přitažlivé pro věřící, se stávají z hlediska státní 
správy překážkou, aby^ dotyčný mohl být jmenován biskupem. Urážíte i 
P. Antona Hlinku, jehož relace jsou pro mnohé slovenské katolíky jediným 
zdrojem informací o církevním dění na Slovensku, jelikož se oficiální 
církevní tisk vyhýbá ožehavým tématům. 

Pane náměstku, už konečně opustte své ideologické představy o církvi 
jako pohrobku temné minulosti a začněte ji vnímat jako živé společenství 
těch, kteří chtějí nabízet naší společnosti tolik potřebné a věky vyzkou-
šené evangelijní hodnoty. 
V Praze 3. kvěčfcna 1989 Václav Malý, katolický kněz 

Had pomníkem 2 
152 00 Praha 5 

Na vědomí! ThDr. František kardinál Tomášek 
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ÚMYSLY APOŠTOLÁTU MODLITBY HA ČERVE» 
Všeobecný úmysl : Aby Kristovo Srdce posilovalo rodiny a uschopňovalo je podá-

vat svědectví o jejich víře a lásce. 

zaslíbení Božského srdce Páně i 
6. Jména tich, kteří rozšiřují úctu k Mému Srdci, vepíši do něho a nikdy je 

nevym«ži.; 
7. Zdroj požehnání vyliji na domy, kde bude obraz Mého Srdce uctíván, rozdvojené 

spojí, a rodinám udělím pokoj. 
8. Budu chrtóit rodiny v jakékoliv bídě postavené, jén když se s důvěrou na 

na Mne budou obracet. 
* * * * * ilr * 

Když října 1986 mluvil Jan Pavel IX v Paray-le-Monial k rodinám, řekl 
v homilii mj.t "Nebezpečí je stále stejné: člověk se odlučuje od lásky. Člověk 
vytržený z hlubší půdy své duchovní existence, člověk znovu odsouzený vidět 
'srdce z kamene'. Zbavený 'srdce z masa', které je schopné reagovat spravedlivě 
na dobro a zlo... Povzbuzeni vírou, která vám byla odevzdána, umějte probouzet 
své děti k poselství Evangelia a k jejich úloze tvůrců spravedlnosti a míru. 
Pomáhejme jim, aby činně vstupovaly do života Církve, Spolupracujte s pastýři 
a s jinými vychovateli na výchově k víře, k dílům bratrské solidarity a vnášení 
zdravého ruchu do obce. Modlete se společně. BuSte věrni a naslouchejte Božímu 
slovu..» 

Před otevřeným ¡Srdcem Kristovým pokusme se vytěžit z Iíěho opravdovou lásku, 
kterou naše rodiny potřebují. Rodinná buňka je základem pro budováni civilizace 
lásky. Na všech stranách ve společnosti, v našich vesnicích, ve čtvrtích, v 
továrnách a kancelářích, v našich setkáních mezi národy a raaami nechf se 'srdce 
z kamene', vyprahlé srdce přetvoří v 'srdce z masa', srdce otevřené lidem, otevře-
aé—Bohu. Na tom závisí pokoj. Závisí na tom přežití lidstva. To přesahuje naše 
síly. To je Boží dar. Dar Jeho lásky. 

Jsme vyzýváni, abychom k chvále a dostiučiaění, které Kristus obětoval Otci 
jměnéá hříšníků (srv. Kol 1,24), připojili svoje vlastní. 

* * * * * * * 

"Během těchto třiceti let vás nepřestávám učit ne slovy, nýbrž svým mlčením 
a příkladem. Učím, vás nejprve. Že můžeme lidem prokazovat dobro, mnoho dobra 
nekonečným, božským způsobem, beze slov, bez kázání, bez hluku, mlčky, tím, 
že dáváme dobrý příklad. Příklad zbožnosti, láskyplného plnění povinnosti vůči 
Bpht», dobroty k lidem, laskavého chování k okolí; svědomitého plnění domácích 
úkolů. Přiklad chudoby, práce, pokory, usebranosti, zahloubání, nenáročného, 
v Bohu skrytého života, v Bohu zcela ztraceného a ponořeného života modlitby, 
pokání, usebranosti. Učím vás, abyste žili z práce svých rukou a nikomu nebyli 
na obtíž a mohli se dělit s chudými, a propůjčuji tomuto životu nesrovnatelnou 
krásu, krásu méhjo následování." 

Znáte slova Lukášova evangelia (lk 2,52)? 
"Dítě rostlo a sílilo, bylo plné moudrosti a milost Boží byla s ním." 

Charles de Foucauld 
* * * * * * * 

V úctě k Srdci Ježíšovu jde v podstatě vždy o dvě srdcej o Jeho a o naše. 
0 Jeho, abychom je vzývali jako příbytek "spravedlnosti a lásky"; o naše, aby 
ze Srdce Ježíšova čerpalo milost a od nynějška s Ním bylo spojeno. Aby mohlo 
být srdce tím, čím je, potřebuje jiné srdce, s nímš se spojuje. Bůh chce svazek 
našeho srdce se Srdcem Ježíšovým. 

Heinrich Spaemann 
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Misijní úmysl : Abychom si na při-;: uvu sv. Klementa Hofbauera, apoštola mezi 
-• vídenskou.. inčeli.ssnc.i hy-li vědomis ••".o technické a vědecké vyná-
lezy mají pravou hodnotu a csnu jen, když jsou vyváženy ... mravuj^ 
a duchovní sférou. 

VŠECHNY VĚDY JSOU JEN V) STY K TO?ÍU, KDO JE PŘESAHUJE 
sv, Albert Veliký 

Dogmatický a vědecký duch jsou tak často stavěny proti sobě. Bylo by směšné 
zaměňovat jednu oblast za druhou. Vědec nepracuje s" dogmaty a telolog nedělá 
pokusy. Dogma není v ssádném pripadě lepochopitelné tajemství, je to naopak výzva 
k rozumu, aby se vrhlo světlo na něco, co nás překračuje. Církev nám je nevnucuje, 
nabízí je našemu souhlasu. Neskláni ne se před ním z prosté poslušnosti, nýbrž 
proto, že v něm chápeme nebo cítímc veškerou pravdu; vidíme v něm jak racionální 
aspekt jeho souladu se skutečností tak i fakt, se tu jde o skutečnost, jež 
nás nekonečně převyšuje. Povrchní íríalost vědeckých vysvětlení kdysi vedla k 
názoru, že ohlasem vědeckých objeví musí být jakýsi vývoj víry, který by ji 
smířil s moderním světem, zatímco historická kritika se zase pokoušela oddělit 
dogma od zjevení. Všechny tyto modernistické pckusy se přežily. Bylo by vflmi 
mylné domnívat se, že vědec, a't věřící či nevěřící, je technicky chladný raciona-
lista, zpitý pýchou pramenící z vědění a moci. Mezi technikem, pohříženým do 
jednotlivostí, a badatelem, jenž stójí nad nimi a zkou&á je, leží celý myšlenkový 
svět. Skutečný vědec, zůstává vždy plně člověkem. Racionalismus ho nezbavuje 
citlivosti, je člověkem, součástí lidstva a dhce se s ním rozdělit o své štěstí 
z vědění, chce, sby se jeho moc stsla pramenem pokroku, aby přispěla ke zmenšení 
lidské bídy. Sklání-li se vědec s úctou před apQČttrtlem rozumu, sv. Tomášem Akvin-
ským, oČ blíže musí se cítit pokornému smíchu z As si si í Cv. František i ve své 
nemoci opěvoval tvorstvo, rozuměl duši zvířat a utne1 propůjčit svůj hlas veškerému 
tvorstvu jako díkůvzdání za všechnu krásu světa včetně hasí sestry smrti. Není 
tedy vůbec zapotřebí utíkat se za modlitbou do samoty, úcbot Bůh je zde stále 
přítomný, laboratoř může být oratoří, místem rcvvelevité modlitby, kde dochází 
k bytostnému spojení tvora se Stvořitelem v radosti z hledání. Celá příroda 
opěvuje stvoření z pocitu přítomností, závislosti i v nejúplnější autonomii, 
z potřeby klanění, výkřiků radosti» díků za stvoření a za onu nezávislost, jež 
zajištuje svoboda lásky, 

Paul Chauchard, Veda a smysl života 
HORLIVÝ APOŠTOL 

Při obléhání Varšavy Suvorovém r. 1794, při němž přišlo o život na 16 tisíc 
lidí, sv. Klement složil slib, že vykoná pout do Prahy k hrobu sv. Jana Nepomucké-
ho, bude-li město zachráněno. Byl vyslyšen. Na pout se vydal koncem srpna 1795, 
d o Pr*„hy d o r a z i l i £ -- Hilblem po 2 týdnech a po celých 9 dní konali pobožnost 
a svěřili sebe a své společníky do mocné ochrany slavného mučedníka Páně. Na 
hrobe sv. Jana sloužili mši, navštívili také hroby ostatních našich patronů, 
sv. Víta, Václava, Norberta, Ludmily, Od té doby měl sv, Klement sv. Jana Nepo-
muckého ve zvláštní úctě. 
.. Ve Vídni neznal lidskou báseň a jako horlivý apoštol hlásal Boží slovo jadrně, 
odsuzoval náboženskou lhostejnost, vyzýval lid, aby se modlil za dobré knězes 
"Chce-li Bůh potrestat národ, dopustí, aby měl nehodní; v-íce." Zvlášt důstojně 
konal slavnost a prSvod Božího Těla. Kázával prosfcince, řekl v "Dnes Chci kázat 
proste, aby i neučení, ba i děti rozuměli, aby nikdo se nemohl vymlouvat před 
soudní stolicí Boží; 'Já jsem tomu nerozuměl.1" Na jeho kázání přicházeli lidé 
všech stavu, profesoři, lékaři, šlechtici, ba i protestanti a židé. Vídenští 
obyvatelé říkali: "ChceŠ-li slyšet apoštola, jdi dc kostela voršilek poslechnout 
si Hofbauera." Sv. Klement měl od Boha zvláštní dar, ^e jako magnet přitahoval 
srdce hříšníků.^ Mnozí vyznali, že je k němu pudí neviditelná mcc a vnitřní hlas. 
Jeho kázání, byt prostinká, mela nevídaný účinak: I-osluchsČi přiklekali ke zpověd-
nici, Často byl světec volán k nemocným, suohéríC zatvrzelého nevěrce obrátil 
k lítosti a spořádanému, životu. 
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Tento skromný"chudý' kněz byl rádceu v n©jváženějlích církevních záležitostech, 
i u papežských nunciů. Nejednou . upozo- nil Sv. Stolec na nebezpečí hrozící víře. 
Karď, Consalvi si Ií'14 vyžádal v-í .ké služby. Karel. Rauschar tvrdil, Ee "on 
to byl, kdo uraožnil štastné uzavření ktnkordátu a dal lepší směr duchu časnému". 

Sv. Klement říkal: "Milost Boží i elze vynutit. Je třeba, aby se vše dělo 
mírně a bez násilí, Katka BorH trpí:a víc než všichni mučedníci, přitom však 
byla vždy přece tžehá a klidná." 

* í V * * * * 
V sobotu 20. 5. uvítalo Frno vzáctého hosta. Na oslavu 30* výročí kanonizace 

patrona letošního roku Desetiletí d;chovní obrtovy, sv. Klemetlté M. Hofbauera, 
zavítal do brněnské katedrály sv. Petv.-i a Pavla vídenský arcibiskup kardinál 
Hermann Groer. Hlavním celebrantem tyl host, spolu s ním Celebrovali pražský 
světící biskupy Antonín Liška a apoštolský administrátor tttlavský Ján Sokol;' 
Slavnosti se účastnilo množství věřících nejen z Brna a vůbec z Moravy, ale 
i z Cech a dokonce z Rakouska. Homilii pronesl brněnský ordinář Horký. Po srdeč-
ních^ slovech kardinála Groera, který přisel spolu oslavovat apoštola a patrona 
Vídně, zaslalo shromáždění kromě telegramu Sv. Otci i poselství kardinálu Tomáško-
vi, jím? mu zároveň projevili upřímné blahopřání k blížícím se devadesátinám. 

Odpoledne pak oslavy světce, který se narodil 3 dětství a mládí prošil na 
Moravě, pokračovaly v Klementově rodných Tasovicích, kde mel bohoslužbu slova 
biskup Liška. V neděli pak v Louce u Znojma celebroval brněnský administrátor 
horký. 

* * * * * * * 

Svatý Klement Maria Hofbauer je znám i v daleké Austrálii, kde P. Horrison 
založil r. 1977 Kofbauerovu stanici v Melbourne, Tato sociální stanice pro chudá 
lidi s manželskými problémy, a potížemi při výchově dětí, pro lidi trpící deprese-
mi a osudovými ranami je otevřena každému, kdo přijde. P. Morris on zaČínai sám, 
nyní má řadu spolupracovníků a vybudoval také školu pro ořítjravu budoucích psycho-
terapeutů, knČŽí3 lékařů i laiků. 

* * * * * -k 

LÉPE JE MLUVIT S BOHEM 0 HŘÍŠNÍKU NEŽ S HŘÍŠNÍKEM O BOHU 
sv. Klement 

JAK OŽIVIT TÉMĚŘ ZTRACENĚ IDEÁLY ? 
(Sovětský filosof o moraice) 

Člověk sebejistý, sebou spokojený, je pro morálku mrtvý. Jedině neustálé souzení 
sebe samého z pozice vypsí autority, z pozice absolutna činí člověka mravnýmf 
Jak toto absolutno pojmenovat? Solovjov je nazývá Bohem a pocit posvátnosti 
označuje za religiózní. Já se domnívám, že rauše mít zcela světsky charakter. 
Cítit posvátnost, hlubokou úctu můžeme, aniž bychom se přežehnal i. Nemluvím 
o konkrétním programu sociální Činnosti, ale o dokonalosti ořešahující jakékoli 
hranice, neuskutečnitelné, ale jevící se jako výchovná vzor. Takové chápání 
ideálu je přípustné, ba nezbytné, a jak vidno, není třeba vymýšlet tedy n«co 
nového, lepší je přidržovat se tradice. Poučný je příklad Čiagíze ' Ajtraatpya. 
Nalesí jako člověk východní kultuře, je ateista, ale obrací se k obrazu Krista 
a Matky Boží, aby si zodpověděl znepokojující jej morální problémy. A jedná 
ta* opodstatněně. Obrazy křestanství už dávno přesáhly hranice vyznání, církve 
a posléze i náboženství, staly se všeobecným kulturním fenoménem obsahujícím 
vysoký morální patos. 

Tfítěraturnaja gazeta 
P 7. c t i a í: ěno v Kmenu 7 )19 Jť' 
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HLEPÁMf glĚSTf A KŘESŤANSKÁ .VÍRA 
Papežská rada pro dialog - nevěřícím upořádala v 24h.reb'| v Jueosliyii setkáni 

se svými spolupracovníky z východní ; severní Evropy, 35 delegátů z 12 zemí 
jednalo o zvoleném námětu ve dnnch 5. - 8. 5. Tajemník rady poskytl rozhovor 
Vatikánskému rozhlasu. 

R, í Proč byl zvolen právě Záhřeb za ai sto setkání? 
T.; Chtěli' jsme dát přesný význam tomu, co církev nepřijímá a nikdy nepřijímala: 
rozdělení Evropy na dva protikladné bloky. Mimo to církev mela stále na zřeteli 
jednotu všech evropských katolických íwrodů ve vířs a jejich společenství se 
Svatým Otcem. Takový je _i smysl poselcl JÍ, které nám zaslal Jan Pavel II. a jenž 
si přeje, abychom zároveň budovali novou Evropu, založenou na pravdě, svobodě, 
spravedlnosti a lásce bez ohledu ná vŠěc ,ny hrarsice. 

R.i Mluvme teď o vlastním tématu; „edání Štěstí", Jak se dnes chápe a jaké 
pojetí štěstí převládá? 

T.: Dnes se štěstí často chápe jako .technické věc; Ja"so otázka Osobního vkusu, 
jAko něco, co závisí -na libovůli ,každé..¡o jednotlivce. jVe-skutečnosti se vlastně 
ztotožnil je s požitky. Můžeme říci, že o nes existuje, hluboká trhlina mezi štěstím 
a spásou. Štěstí se stalo sociálním a politickým .programem»-" ďókonce předmětem 
propagandy různých stran a obchodu. 

R.: Mohl byste načrtnout, alespoň pokud jde o Evropu, jakési Zeměpisné rozvrst-
vení pojmu štěstí? 

T.i Co se týče zemí s demokratickým režimem, 'můžeme říci, že převazuje jakýsi 
požitkářský^ materialismus. Lidé hlásají spíše požitky než štěstí. Ovšem je i 
hledání štěstí z náboženského hlediska, které často zabloudí na ;scestí, jako 
např^ tzv. New Age. Ale hledá se také skutečný osobní zážitek Boha v prostředí 
křestanských obcí. Hledání smyslu života se nyní bere stále vážněji. Potvrdili 
nám to někteří účastníci setkání, hlavně ze skandinávských zemí. Pokud jde o 
socialistické státy, vystupují stále zřejměji na povrch lhostejnost, apatie, 
zklamání^ lidových mas. Strana, která je ú éoci, chtěla všem vnucovat vlastní 
pojetí štěstí, tzn. výlučně hmotné pojetí štěstí, které se kryje s ukájením 
všech hmotných potřeb - prostě společnost spokojeného hmyzdk TeS už je jasná, 
že komunistický plán Štěstí zkrachoval. A to všude a bez výjimek. Co ještě zbývá 
po tomto ztroskotání? Jen mnoho nejistoty a různých podezření a pochybností. 
Pochybuje se o všech bezpodmínečných hodnotách, dokonce i o pravdě samé. Naštěstí 
právě církev se jeví v těchto zemích jako prostor pravdy a svobody. Proto také 
různé sekty a hnutí typu New Age nacházejí velmi malý ohlas. Církev naopak v 
těchto zemích dobře zná a zachovává cenu jednoty s papežem a jednoty mezi biskupy 
a věřícími. Např.^ Žádný teolog z NDR nechtěl podepsat Kolínské prohlášení, poně-
vadž všichni dobře věděli, že vůči ateistické moci jednota se Svatým Otcem'je 
zárukou soudržnosti a síly, že má pro církev životní důležitost. 

R.i Jaká pastorační zaměření vyplynula z tohoto setkání? 
T* : J e v e i m i m n o h o- z d e několik zamyšlení: Předkládat lidem^svet jako 
dílo Božího stvoření oproti materialistickému pojetí Marxe, Engelse a jiných, 
která chápou svět jako věčnou hmotu, procházející ustavičnými změnami. Musíme 
také dokázat znovu spojit a uvést v soulad pojmy štěstí a spásy. Prostě' zde, 
jak jsme to jiŠ řekli, klene se osudná propast, jež musí být překonána. Mluvilo 
sě při^ Setkání také o Štěstí a nesmrtelnosti. Zjistili isme, že smrt je pro 
pojem štěstí největší hrozbou. Kdyby všechno mělo končit smrtí, pak by štěstí 
bylo jen klamem. Proto silou-, kterou je třeba v souvislosti ce štěstím nejvíce 
zdůrazňovat, je naděje, víra v nesmrtelnost anebo ještě konkrétněji ve vzkříšení 
těla. To je zásadní podmínka pro opravdové, hluboce prosívané štěstí. Už nyní 
v pozemském Životě čím dál živější bude naděje, tím rcá7.něj.?í bude i pocit Štěstí. 
Jak to říkal Berďjajev: "Ve světě, který je organizován zoufalstvím, musíme 
hlásat křestanskou naději." Předmětem naší naděje je Bůh, který, je těž jediným 
útočištěm před zoufalstvím, ANO, ŽIVÝ RUH. 
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ČÍNA - KŘESŤANĚ SE ZAČÍNAJÍ PROJEVOVAT 
Je napínavé sledovat vývoj v Čine, jež též prochází přechodným údobím. Od 

Maovy smrti hledá země svoji politickou cestu, která má obsahovat otevřenost 
k západním hodnotám, návrat k čínské kulturní tradici a stávající věrnosti ke 
komunistickým zásadám. Je to komplikovaná rovnováha mezi protichůdnými hodnotami. 
Bylo by možno říci, že Čína hledá cestu mazi Marxem a Konfuciem. 
^Také kře stáné se účastní tohoto vývo je. • Množí se výměny názorů mezi čínskými 

věřícími a obecnou církví hlavně prostřednictvím Hongkongu, ale i Tchaj-wanu. 
V zemi se probouzí svoboda, projevují se dosud mimořádná extrémní stanoviska, 
definují se a tvoří možná tvář nové církve.-Mezi četnými zprávami vybíráme svědec-
tví, jež se zdá zvláště charakteristické prů tento vývoj. Mons. Ma Ži je biskupem 
v Ping Liangu, malém městě na severozápadě Cíny v provincii Gansu, Minulý rok 
o svátku Nanebevzetí Panny Marie uveřejnil prohláŠfení, které zapůsobilo jako 
výbuch bomby v celé zemi. 

Přes liberální direktivy přijaté 11. sjezdem strany r. 1978, praví se v prohlá-
šení, katolíci se zmítají v ubohé situaci především v provincii Gansu. Přestal 
vnější nátlak, jaký byl za doby kulturní/revoluce. Dnes jsou to oficiální katolic-
ké útvary a především Vlastenecký svaz, které působí roztržku uvnitř církve. 
A Svaz ztrácí v očích katolíků veškerou důvěryhodnost. 

Někteří z vedoucích představitelů, at biskupové nebo kněží, se totiž v padesá-
tých letech pod tlakem poměrů oženili a přesto pokračují ve výkonu své služby. 
Věřící, kteří kdysi museli být zticha, to nechtějí připustit a říkají to dnes 
nahlas. A což je ještě horší, nejradikálnější zástupci těchto vedoucích "bez 
ohledu na^to, že Ježíš zvolil sv. Petra za hlavu dvanácti apoštolů... to popírají, 
a proto důsledne^odmítají primát a autoritu papeže v Římě jako nástupce sv. Pet-
ra". A mons. Ma Ži prohlašuje, že je to velké pohoršení. 

Vlastenecký svaz byl určen, aby tvořil jakýsi most mezi vládou a církví. Ne-
plní svoje poslání, a to ze dvou důvodůt ProtoSe jeho vedoucí na národní ani 
krajské úrovni nemají podporu masy věřících, ale bedlivě střeží vedení hnutí. 
Dslé pak zatímco dbehází k hlubokým proměnám a habídkáia ke spolupráci na všech 
vládních úrovních, jedině, odpovědní činitelé Svaízu nemění směr a zůstávají na 
úrovni myšlení padesátých let. 

Prohlášení ttoíis, Ha Ži :mělb šitůký ohlas. Především proto, že je překvapující 
ze Strany biskupa, jěnŽ byil jmenován a Vysvěcen nutně pod ochranou Vlasteneckého 
svazu, který dnes tak prudce, potírá. A především ptoto, že představuje hlas 
milionů katolíků církve nazývané "mfcící", kteři jsou vývojem zmateni. Prohlašují 
Čím dále tím otevřeněji, že již nechtějí trpět staré vedoucí Vlasteneckého svazu, 
kteří se vzpírají jakékoliv změně. 

Zprávy z čínské církve si odporuji. Návštěvníci vypravují, že místní úřední 
místa často přiznávají určité povolení, ale místní vedoucí Svazu se naopak snaží 
je omezovat. Je nutno rozlišovat jako všude osobní problémy a místní poměry. 
Ale jde to ještě dál. 

Větší svobody vynášejí na světlo denní protichůdné názory, které dříve zůstáva-
ly ve skrytu. Jsou to názorové rozdíly mezi oficiální církví a církví v "podzemí", 
která chce být věrna papeži a nechce již být umlčována. Je tu opozice i uvnitř 
Vlasteneckého svazu mezi strarými zastánci čistá a tvrdé linie ve smyslu "tří 
autonomií" a mnoha nově příchozích, kteří spatřují v tomto organismu spojku 
pro^normálni dialog s vládou a kteří vůbec neuznávají, proč by se museli skrývat 
s názorem, že hlavou církve je papeŠ. 

Nevěříte tomu, když slyšíte Bo Ji, generálního tajemníka Vlasteneckého svazu 
Cíny, který při návštěvě katolické vesnice prohlásil zahraničním návŠtěvníkfirat 
Povazujeme papeže za hlavu církve, v otázkách víry nemáme rozdíly, ale zůstávají 

problémy, které je třeba vyřešit." 
Všichni Číňané od doby politiky otevřených dveří, přijaté zemí, střetávají 

se s novými problémy. Více si uvědomují své tisícileté konfuciánské dědictví 
a nutnost rozvíjet jej a přizpůsobovat nové civilizaci, aby nezaniklo. V Šanghaji 
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navštěvují lidén hromadně divadelní kus. Jmenuje se Ježíš, Konřucius a John 
Lennon. Jaký je vztah těchto tří osobností? Byli poslání Bohem jako duchovní 
vůdci. Ztroskotali, ale všichni tři zvěstovali nové myšlenky plné budoucnosti. 
Ponechme autorovi v tomto případe odpovědnost za neočekávané příměry. Zapamatujme 
si však, že v celé Číně se lidé dotahují, jsou netrpěliví, čaBto přehánějí, 
ale tvoří se nová společnost, my bychom jako křestans řekli: obnovená církev. 

J. M. Bose (La Croix 12.3.1989) 
•k -k "k -k r̂ * 

Letos 18. 4. v provincii Che-pej (300 km jižně od Pekingu) policie zabila 
dvě osoby a zranila 350 lidí, když se modlili u stanu vztyčeného na místě, kde 
před kulturní revolucí stál katolický kostel, 

•k -k ~k -k A * * 

Tři zahraniční kněží byli na příští září pozváni do oblastního semináře v 
Sheshanu nedaleko Šanghaje na přednášky. Toto pozvání je další krok k otevřenosti 
pro církev. V 50. letech byli všichni zahraniční misionáři vypovězeni a pastorační 
činnost je zahraničním kněžím dosud zakázána. 

Seminář v Sheshanu má nedostatek výchovného a vyučujícího personálu. Jin 
Luxian, katolický "vlastenecký" biskup zg Šanghaje a zároveň rektor semináře, 
pozval cizince, aby pozvedl akademickou úroveň semináře. Ti tři pozvaní jsou 
saleziánský kněz P. Joseph Zekuin z Hongkongu, Američané jezuita P. Edward Mala- 
tes ta a maryknollský kněz P. Lawrénce Flyrm. 

V oblastním semináři v Sheshanu studuje 115 seminaristů z 22 diecézí. Byl 
znovu otevřen r, 1931 a vydržují ho katolíci šesti provincií. 

UÁVRH CÍRKEVNÍCH ZÁKONU V SSSR 
Při přijetí moskevského patriarchy v Kremlu 29. dubna 1988 potvrdil Gorbačov, 

že se připravuje nový zákon o svobodě svědomí. 
Rada pro církevní záležitosti, vedená Charčevam, pracuje na návrhu již několik 

mecíců a váhá, kterou z rozporných variant má zvolit. Několik jich bylo již 
vypracováno, Nakonec letos v dubnu předložil Charčev text náboženským vedoucím, 
kteří dosud nebyli přizváni k posouzení. Je to pouze návrh, o netnž se neví, 
jaká bude jeho konečná formulace. Přiznává řadu práv (Sířit svoje náboženské 
přesvědčení, vyučovat katechismu, obstarávat si svoje náboženské knihy) a znamená 
očividný pokrok ve srovnání se současným zákonodárstvím (naří2ení z x. 1929, 
revidované r. 1975), které zakazuje vše kromě bohoslužeb v kostele. Návrh nesta-
noví přesně praktické podmínky výkonu těchto práv, nebot bude moci být oceněn 
až v návaznosti na celou řadu jiných zákonodárných opatření* nutných k jeho 
uskutečnění: změna ústavy, trestního zákoníku, rodinného práva, přijetí zákona 
o sdružování, tiskového a edičního zákona atd. Podobně jako volební zákon je 
sestaven dostatečně nepřesně (úmyslně nebo z právního nedostatku, ani nemluvě 
o stylu), aby jej úřední místa mohla vykládat co nejúžeji. 

Návrh mlčí i o postavení kně.íí. Budou 3e muset podrobovat úřednímu zápisu 
u občanských úřadů, která by těmto umožňovalo odstraňovat nejlepší kne2e? Dal 
by se také očekávat zákaz, že městské správy nemájí právo dávat si předkládat 
farní zápisy (tímto způsobem se pátralo po věřících). Hic na tom nemění, že 
nemusejí předkládat zápis o křtu. Ne ivětším nedostatkem návrhu je, že mimo dekla-
raci všeobechných zásad neobsahuje žádné klauzule, které by zabraňovaly vrátit 
se ke starým praktikám, obvyklým v minulých desetiletích protináboženské politiky. 

La Croix 29. 3. 1985 
* * -k * A A * 

Podle zpráv západoevropského tisku se K. Charčev pokoušel brzy prosadit nový 
zákon o náboženství, ale ztroskotal na odporu byrokracie ve straně. Podle zprávy 
TASSu ideologická komise KSSS rozhodla odročit zveřejnění předlohy zákona o 
svobodě svědomí a náboženského přesvědčení. Podle názoru této komise předloha 
musí být ještě zdokonalena a předložena k posouzení Nejvyššímu sovětu. Její 
korektury však již obíhají dvě léta jako samizdat. 
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Umění položit zajímavou otázku, přimet s po i u b e s edníka k řeči, vejít s ním 
v otevřeny kontakt, zbavit se přesudků k tomu, kdo má jiný názor na svět než 
my - to vse nutně potřebuje žurnalista při svá denní práci. Samozřejmě, Se odoově-
dět v prosté a přístupné formě na otázky jakéhokoliv posluchaČstva musí umět 
také kaŠdý kněz. 

V tomto smyslu svéráznou učební hodinou tohoto profesionálního mistrovství 
můŠeme nazvat setkání Moskevských duchovních škol s budoucími novináři, setkání, 
k němuž došlo 23, prosince 1988 v telecentru fakulty žurnalistiky Moskevské 
státní university. Studenti vyprávěli jeden druhému o svých problémech, sdělili 
si zkušenosti z výuky. Mnoho pozorností bylo věnováno místu církve ve struktuře 
současné společnosti a účasti věřících v právě probíhajícím pozitivním procesu 
obnovy duchovního života lidu. Veliký zájem vzbudilo téma duchovnosti. Toto 
slovo se nyní stále objevuje na stránkách novin. Časopisů, slyšíme je často 
pří vystoupení představitelů tvůrčí inteligence, avšak jeho obsah nebyl dosud 
dostatečně objasněn. A nelze se tomu divit - duchovnost je těžko pochopit mimo 
kontext autentické křestanské kultury, jejíž ochránkyní byla a je církev a jejímž 
jádrem je učení o dobru a krása. 

Hosté ze zagorských vysokých skol předložili zajímavá návrhy o formách spolu-
práce studentů a učitelů Moskevské university a Duchovní akademie, tj. vysokých 
škol, které mají společný historický původ v slovansko-řecko-latinské akademii, 
založené v Moskvě koncem XVII. století. Vymezený čas bohužel nedovolil mluvit 
o všem, co zajímalo přítomné uvedeného setkání v universitním telecentru. A 
cožpak je možno během několika hodin prohovořit vše, co bylo zamlčováno po celá 
desetiletí? 

Chc eme doufat, že podobná setkání budou pokračovat a slomení účastoíkř bude 
rozšířeno. 
Žurnál Moskovskoj Patriarchii, č. 4, 19S9, str. 21, (přel. F. M.) 

ít k k k ic k & 

Podle údajů katholika Vaskéna I.t hlavy arménské pravoslavná církve, budou 
pravděpodobně koncem roku odevzdány dva kostely v Náborním Karabachu svému původ-
nímu účelu. V křestanské enklávě SSR Azerbajdíánu, obývané hlavně mohamedány, 
dosud nejsou^ žádné kostely, kde by bylo možno konat bohoslužby. Vasken I. doufá, 
že také klášter v Kacasara, vybudovaný ví. 1258| který úřady zavřely r. 1932, 
brzy obdrží oficiální schválení. 

k k k k k k k 
Vedoucí pomocné akce řeckopravoslavné církve v Arménii, aténský světící biskuo 

Chrisostorno s, vyslovil obdiv k dílu, které tam Katka Tereza vykonala po zemětřese-
níi "Matku Terezu z Kalkaty, jež patří k nejváženějŠím nositelům Nobelovy ceny 

poznal při společném nasazení v dětské nemocnici. Dnes, měsíce po 
strašném zemětřesení, je problém zmrzačených dětí zvláště yelkí: děti mezi druhým 
a dvanáctým rokem, bez nohou, bez paží, hluché, oslepené a většina z nich nadto 
ještě osiřelé^ Bylo to pro mne setkání s bezejmnennou bídou. Ale taká s nadějí, 
která je silnější než každé zoufalství, v osobě Matky Terezy. Vykonala v Arménii 
něco jedinečného." 

k k k k k it k 
Pařížský arcibiskup kard. Lustiger přijel na pozvání ruského metropolity 

Alexeje do Leningradu, kde spolu s pravoslavnými slavil velikonoce. Ueruň, že 
církev v této zemi je vytržena z kořenů, je malá a chudá, ne bot na cejl^i území 
SSSR^je pouze osm tisíc pravoslavných kněží, sr-atq však je připravena plnit své 
poslání. Líd chce, aby mu církev dala cíl a smysl čívota. Kardinál poukázal 
i^na ekumenickou otázku a vyslovil názor, že snad právě ruská pravoslavná církev 
má v ruce klíče k jejímu řešení. Má-li ekumenismus splnit svůj úkol, ruská církev 
musí být živá a plnit své poslání. Kromě Leningradu navštívil kard. Lustiger 
Moskvu, Rigu, Vilrto, Kaunas a Rostov. Potom svou cestu přerušil a předčasně 
se vrátil do Paříže na protest proti tomu, že mu úřady nepovolili -n•-v¿tivít 
katolickou církev v Kyjeve na Ukrajině a své rozhodnutí dostatečně neodůvodnily. 

k k k k k k H 
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Kostel v Ivanově nebyl vrácen věřícím. ''Úřady předstíraly, že chtějí chrám 

vrátit, aby oklamaly svět, ale my jsme ničeho nedosáhli," prohlásily dvě ženy, 
které proto držely hladovku, kdy"; se v Moskvě setkaly s kard. Lustigerem. "Hlas 
svobodného světa by mohl být v té věci rozhodující." Pak Seny líčily, jak na 
ně vykonávali nátlak a byly obviněny, Že je platí CIA. Muž jedné z nich byl 
předvolán na KGB a ona sama vyhozena z práce. Kardinál Lustiger jim slíbil, 
že se zasadí o jejich záležitosti, a dodal: "Obdivuji vaši neohroženost a vážím 
sx vás za to, co jste vykonaly. Budu přemýšlet nad tím, jak vám nejlépe pomoci." 

k 'k & k k k -k 

Ukrajinský katolický synod se sídlem v Římě oznámil, že 2.2. zaslal GorbačovOvi 
formální petici žádající úřední uznání ukrajinská katolické církve východního 
obřadu. Mimo jiné se v ní říká: "Chceme žít jako naši sousedé, tj. řeckokatoličtí 
věřící v Polsku, Maďarsku a ČSÍJP, Naše naděje čerpá sílu i z vědomí, 'Že stojíme 
na prahu mezinárodní moskevské konference o lidských právech. Dokud nebude splněno 
toto očekávání, věřící Ukrajiny a Zakarpatské Ukrajiny se budou scházet tajně, 
aby se mohli účastnit obřadů sloužených uniatskými kněžími bez stálého sídla. 
Věřící nežádají nic mimořádného. Pouze nechtějí mít horší podmínky než ostatní." 
Petice byla zaslána taká odpovědným činitelům na Ukrajině a Zakarpatsko. Podepsali 
ji 3 biskupové, £ kněrí a 1 laik. Na podobnou petici zaslanou do Kremlu loni 
v říjnu dosud nedošla odpověď. 

k -k -k -k it k 

Ukrajinsý uniatský kně2 byl 11. 5. znovu zatčen ve Lvově. Je to jeho jiS 
čtvrté zatčení za poslední dva roky. Jako důvod se uvádí, že sloužil mse sv. 
v různých vesnicích v době velikonoc, které uniaté slaví ve stejnou dobu jako 
pravoslavní. Mimo to byli zatčeni jeŠfce dva další kněží. 

MEZINÁRODNÍ SETKÁNÍ KŘESŤANSKÉ MLÁDEŽE 
Ekumenická komunita v Taizé organizovala setkání evropské mládeže v maďarském 

městě Pécs (Pětikostelí), Ve dnech 27.-30. dubna 1989 se 15 tisíc mladých lidí 
společně modlilo, meditovalo, hledalo cesty ke smíření, spoluprácí a jednotě. 
Na tomto setkání je pozoruhodné to, že poprvé bylo možno shromáždit se v zemi 
se socialistickým režimem. Podle svědectví místních lidí by taková akce před 
dvěma lety byla nemožná. Nyní se situace změnila: úřady přestaly poručníkovat 
církev a vztah mezi státem a církví nabývá forem partnerství. Pro setkání mládeže 
úřady daly k dispozici Školy, stadión, přizpůsobily dopravu a vypravily na závěr 
i několik zvláštních vlaků do Budapešti. Zásluhou obětavosti místních křeatanů 
byla organizace výborná, účastníci dostali v informačním středisku ihned po 
příchodu potřebné materiály, velký počet rodin si považoval za čest, že mohly 
přijmout jako hosty účastníky setkání. I přes dorozumívací obtíže byla ovázána 
mnohá přátelství. 

Část dne žili mladí ve farnostech, kde byli ubytováni, účastnili se tam boho-
služeb a s místními věřícími se vzájemně posilovali ve víře. Pak ní základě 
Písna sv. a listu bratra Rogerr~, hledali v malých skupinách odpovědi ní otázky: 
"Pokoj srdce1', "Jít s Kristem", "Udělejme vše pro to, aby na naší zemi mohl 
každý Člověk Žít", "Radost ze společné modlitby''1. 

Nepopsatelná atmosféra panovala na třech místech, kde se konaly společné 
modlitby. Maďarská mládež v počte 7 tisíc se shromažďovala na místním stadióne^ 
mladí z Československa (1600), několik set Chorvatů a Slovinců, Němci z NDR 
i HSR, Italové, Francouzi, Angličané a účastníci z Ruska byli v nádherné velké 
katedrále a 3 tisíce Poláků v jednom kostele. Páteří společných modliteb byly 
zpěvy kánonů, krátký projev bratra Rogera na je.ínom místě, který byl přenášen 
na další dvě místa a tlumočen do jednotlivých jazyků. Četly se úryvky z Písma 
sv. , přednášely se prosby v razných řečech. Mezi zpěvy a modlitbami byly vždy 
chvíle ticha pro meditaci. V katedrále panovala hluboká usebranost, jednota 
srdce v mnohatisícovém shromáždění. Jak řekl bratr Roger: "Svět se stane krásným 
prostřednictvím pokoje v srdci a důvěry, nikoli nedůvěry." S takovým poselstvím 
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se rozcházejí účastnící všech setkání Taizé: Jít zpět do svých zemí, do měst 
a farností, stát se kvasem důvěry. Lidé se mají angažovat tam, kde žijí, spolupra-
covat a spoluprožívat liturgii místních církví, pomáhat potřebným, pracovat 
pro spravedlnost a smíření mezi lidmi, kteří jsou tisícerým způsobem rozděleni. 

* * * * * * * 

Mezinárodní cena Karla Velikého byla 4. května Í989 odevzdána v Cáchách v 
NSR převoru ekumenická komunity v Taizé, bratu Rogeru Schutzovi. Touto cenou, 
která se dosud udělovala vynikajícím politickým osobnostem, byl bratr Roger 
vyznamenán za své neúnavné úsilí o porozumění a smíření mezi národy a náboženství-
mi. Bratr Roger zaslal zároveň poselství Kancléři Kohlovi a generálnímu tajemní-
kovi OSM Perezovi de Ouellar. Vybízí v něm na základě zkušeností, jež získal 
při častých setkáních s mládeží celého světa, aby vedoucí Činitelé věnovali 
pozornost mládeži â vybudovali, zemi, na které by mladí mohli v budoucnosti šít. 
Bratr Roger zdůrazňuje i nutnost péče o staré lidi, kteří prožívají často svůj 
život v osamocení. 

* * * * * * * 
"RADOST SRDCE JE SKUTEČNÝM ŽIVOTEM LIDSTVA." 

(z listu br. Rogera) 

MÍR A SPRAVEDLNOST PRO VŠECHNO STVŮKEHÍ 
Na toto téma zahájilo evropské ekumenické shromáždění 700 delegátů, zastupující 

120 evropských církví a společenství, 15. 5. v Basileji své jednání. Setkání 
předsedali milánský arcibiskup kard. Carlo M. Martini a leningradksý pravoslavný 
metropolita Alaxij. Sv. Otec napsal v poselství tomuto shromáždění mj.í "Měla 
by jiš udeřit hodina, kdy všichni křtstáné ve svorné jednotě budou vydávat svědec-
tví ve prospěch míru.'" Na tuto výzvu kladně odpovědělo všech 700 delegátů z 
celé Evropy. 

Typickým rysem onoho týdne bylo podle slov. kard. Hsrtiniho "upřímné bratrství 
a téměř výjimečná schnopnost a ochota vzájemně si porozumět. Pak tu byl i neobvyk-
lý druh modlitby, nebot účastníci se skutečně mnoho a velmi dobře modlili, a 
konečně í velká zásadní jednota v přesvědčení, že kašdý Člověk je spoluzodpovědný 
za řešení základních otázek míru a spravedlnosti." 

Kard. Martini dále řeklt "Ekumenické shromáždění projednávalo některé velmi 
široké náměty, jako např. rostoucí nerovnost mezi lidmi, hrozbou celosvětové 
války, zničení šivotního prostředí atd. Myslím však, Že základní věc, která 
vyplynula z jednání^v Bazileji, není ani tak ten Či onen zvláštní prostředek, 
který je třeba uplatňovat pro další pokrok, nýbrž spíše těsná spojitost rae-;i 
tzv. "zelenými" problémy, tzn. ekologickou ochranou životního prostředí, otázkami 
osvobození, spravedlnosti pro nejchudší národy a velkými otázkami míru a jaderného 
odzbrojení. 0 těchto tématech se dosud jednalo spíže nezávisle a stejně tak 
se i probojovávají. V Basileji se vsak probíraly ve vzájemné jednotě. A tuto 
jednotu umožnily právě náboženské a křestanské kořeny, které jsou jejich podkla-
dem. To znamená, že nejdůležitější je, aby se o nich nejednalo odděleně ani 
příliš extrémně a utopicky, nýbrš aby se o nich uvažovalo jako o jednom celku, 
jako o^ plodu víry v Boha, Stvořitele člověka a vesmíru, který chce podle svého 
plánu člověka i^vesmír proměnit, abych tak řekl, zhoHtít; Právě tento rys byl 
obzvláště zdŮraznován hlavně díky našim bratřím Z Východu, kteří velmi živě 
pocitují právě tuto tématiku, tzn. přeměnění vesmíru v Kristu. Můžeme tedy 
říci, že se tam projevilo hlavně křestanské a náboženské prvenství." 

Delegáti téměř jednomyslně schválili dokument, klíerv má přes 30 stran. Toto 
prohlášení poprvé vyjadřuje souhrn všech evropských křesťanských vyznání o součas-
ných základních problémech, jimií jsou rostoucí nerovnost mezi lidem a s tím 
spojeny hlad,^ chudoba a bída, otázka odzbrojení, hrozba celosvětové války a 
konečně i znečištění životního prostředí. 
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Na závěr ekumenického setkání se konala pobožnost před basilejskou katedrálou 
a po ní přečteno závěrečné posleství. Po pobožnosti pak zasadili na náměstí 
strom, jehož kořeny pokryli pSdou, kterou delegáti přinesli ze svých sseraí. Shro-
máždění zahájil vědec Karl von Weizacker» který již před lety navrhoval koncil 
všech křestanů ó míru, spravedlnosti a ochraně přírody. Vyzval k neutuchající 
•naději a k všemožnému úsilí o mír a spravedlnost. Potom shromáždění spontánně 
aapěloí "Dona nobis pacem!" (Daruj nám pokoj!) Tato prosba byla ostatně opakována 
často i v minulých dnech, kdy se z Bazileje - alespoň na týden - stalo evropské 
hlavní město míru. 

CO PjEDCEÁZÍ JMENOVÁNÍ SKUPU. 
U nás je te3 živý zájem o obsazení biskupských stolců. Zájem i netrpělivost, 

pochopitelná pc tolika letechs a taká dohady, kdo a jak o tom rozhoduje. Takové 
starosti nemají v Albánii, kde je struktura církve t.č. úplně rozbitá, a na 
druhé straně nejnověji v Litvě, kde při posledních jeirmo váních, kdy i? chtěl Svatý 
stolec zahájit jednání s vládou Litevské sovětské socialistické republiky, dostal 
od ní odpověS, že tení o čem jednat, nebot je to vnitřní záležitostí církve, 
V ČÍ3SB, se jednání vlekou po mnoho lat a všichni víme, jak jsou svízelná. Proto 
bude jistě zajímavé poznat, jaký je normální průběh přípravných fází v Říme 
a v příslušných místních církvích. Informace o tom těžíme z Článku Časopisu 
L'acttualitft religieuse dans le monde z 15.3.1989, str. 8 a 9. 

Jan Pavel II. jmenoval za prvních deset let svého pontifikátu 1250 biskupů, 
tj. třetinu nynějšího stavu. 0 postupu získala redakce AEM referát od jednoho 
kuriálního, tj. v Římě sídlícího kardinála, člena Kongregace pro biskupy, na 
kterou od letošního 1. dubna v rámci reorganizace papežské kurie přešla starost 
připravovat jemnování biskupů. Dosud to byle úkolem Státního sekretariátu. Přípra-
va má tři fáze. 

Iv fáze. - "Když se uprázdní biskupský stolec," sděluje kardinál, "nemáte 
představu, kolik informací dostává apoštolský nuncius (papežský velvyslanec 
v určitém státě, pozn. red.) nebo přímo Svatý stolec. Docházejí dopisy od kněží 
i od věřících, kteří ¡se za sebe nebo za nějaké sdružení či hnutí vyslovují pro 
nějakého kandidáta nebo proti němu. Papežův zástupce v dana zemi pošle do Vatikánu 
první soubor informací, které dostal od biskupů i od jiných. Tato zpráva je 
pak projednávána v Kongragaci pro biskupy během "malého shromáždění" (congressi-
no)3 které se schází každý pátek ve složení: prefekt, sekretář, podsekretář 
& významní členové kongregace." 
' V této fázi se kandidáti posuzuji podle několika kritérií: teologické vzdělání, 

pastorační zkušenost, schopnost vést, zdraví aj. "Hlavně je snaha vybrat ty 
kandidáty, kteří odpovídají kritériím, která stanovil Svatý otac. Papež si přeje 
jmenovat muže rozhodnuté realizovat 2. vatikánský koncil, jak jej chápe on podle 
své mentality, vzdělání, charismatu a přirozeně také svých mezí. Jinými slovy, 
papež chce mít biskupy věrné Bohu i člověku, hluboce duchovní i schopné angažovat 
se v obraně lidských práv na základě náboženské svobody a práva na život." 

2. fáze. - Nuncius popř. apoštolský delegát (v našem případě nuncius se zvlášt-
ním poslánímt pozn. red.) je Vybídnut, aby pxovsdl tzv. kanonické šetření. Má 
konzultovat předsedu biskupské konference a jiné osoby, vcelku ne více než 30 
(biskupy, kněze, laiky). "Papežův zástupce," pokračuje kardinál, "má nepochybně 
určitou úlohu, někdy i významnou! při výběru tří jmen, která se mají poslat 
Svatému stolci. Někteří nunciové si vykládají kritéria Svatého stolce rigorózně 
(např. v Rakousku), jiní jsou pružnější." 

Po skončeném šetření posle papežův zástupce vybraná tři jména (la terna, 
terno) do Vatikánu. Jeden z. kardinálů, obvykle jeden ze 16, kteří sídlí v Římě, 
je pověřen zkoumáním těch tří jmen na základě už připravených podkladů, a pokládá-
li to za nutné, může požádat o došetření. Nato podá zprávu řádnému shromáždění 
Kongregace pro biskupy, která se schází dvakrát do měsíce za předsednictví státní-
ho sekretáře kard. Casaroliho a kard. Gantina, prefekta Kongregace pro biskupy. 
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Po zprávách kardinálů, při každém zasedání o několika kandidátech, následuje 
diskuse a hlasování. "Kromě kritérií již uvedených," poznamenává náš kardinál, 
"bereme v úvahu všeobecnou situaci tá země a místní církve. Snažíme se také 
udržet nebo obnovit určitou vyváženost složení biskupská konference. Oproti 
tomu, co se nedávno psalo, není zvláštní výhodou ani nevýhodou členství v řeholní 
společnosti nebo prelatuře, jako je Opus Dei; papež vydal směrnici, že to nemá 
být rozhodujícím kritériem." 

3. fáze. -- V sobotu v 18.30 je kard. Gantin přijat papežem a krátce ho informu-
je o jednání v Kongregaci, "Papež obvykle schválí předložený výběr, ale jde-
li o významný stolec, může jeho uvažování snadno trvat i jeden m ě s í c I více 
než měsíc, dodává autor Článku, kdeí jde o stolec "velmi" významný, jako např, 
v Kolíne nad Rýnem. 

Z P R Á V Y 
V a t i k á n 

Podle statistik od r. 1950 bylo zavražděno £8 katolických misionářů ve světě; 
mezi zavražděnými je 1 biskup a 60 kněŽí. Letos se stalo už 6 kněží obětí zločinů. 
Ha velikonoční neděli byli zabiti 4 kapucínští misionáři při přepadení misijní 
stanice na ostrově Xnhassunge v Mosambíku, Dosud poslední obětí je kanadský 
misionář Armand Boisvert t zavražděný 31. 3. v Kawasaki v Japonsku; působil v 
zemi 40 let. Byl nalezen mrtev ve svém farním kostele po přepadení lupiči. 

I t á l i e 
Ha pracovní zasedání italské biskupské konference přišel 19. 5. také Jan 

Pavel II. Mluvil nejprve o potřebě ochrany života a o evangelizaci. Základem 
celého díla evangelizace, formace a upevnění křeaténského společenství je apoštol-
ský mandát, který biskupové přijali při biskupském svěcenís a proto jsou autentic-
kými učiteli víry. Jak je tedy možné ve světle této zkušenosti dožadovat se 
otevřených a neoprávněných forem paralelního a alternativního úřadu církve? 
Pravda, kterou je Ježíš Kristus, je jedna. A tato pravda byla výslovně svěřena 
apoštolům a jejich nástupcům. Je jistě vždy potřebné, aby se na odpovědnosti 
za tuto pravdu podíleli všichni věřící, zvláště ti, kteří jako teologové mají 
zvláštní poslání prohlubovat zjevenou pravdu. Od nich pak se vyžaduje úzká, 
věrná a ohleduplná spolupráce s arcipastýři. 

A l b á n i e 
Po více než 40 letech vězení a pobytu v táboře nucených prací propustila 

albánská vláda katolického biskupa Hicola Troshani a dva kněze, Simona Jubani 
a Dona Mikela Koligi, jak hlásí bostonský deník "The Sun". 74Íetý biskup Troshani 
byl vysvěcen na biskupa r. 1955 v březnu, pro uvěznění však nemohl nikdy vykonávat 
svůj úřad. Je apoštolským administrátorem diecézí Durres a Lezhe. 

M a ď a r s k o 
I. Miklosz, od r, 1971 vedoucí Státního úřadu pro věcí církevní, byl koncem 

dubna poslán do penzo. Prozatímní vedoucí úřadu objasnil zásady nové náboženské 
politiky. Má to být partnerská spolupráce mezi církví a státem, je třeba vytvořit 
nové formy koordinace zájmů, jakési fórum zástupců církve, politických stran 
a vlády. Přiznal, že úřad pro věci církevní neodpovídá nové politice, např. udě-



lování souhlasům církvím je nedůstojné a nedopovídá skutečné partnerské spolupráci 
mezi církví a státem. 

Tři protestantští kneží vyzvali B. Grahama před jeho plánovanou červencovou 
cestou do MaSarska, aby uznal, že lituje svou spolupráci s diktátorskými režimy 
ve východní Evropě, a aby naopak vyzdvihl solidaritu s utlačovaným rumunským 
lidem. Graham totiž při návštěvě Rumunska r. 1985 se dal oklamat Ceaucescovým 
režimem a řekl, že v Rumunsku vládne plná náboSienská svoboda. 

V i e t n a m 
Různá řeholní spoečenství obdržela od účadů povolení řídit sociální zařízení, 

jak řekl 17. 4. v Římě světící biskup ze Saigonu Nguyen Van Thun, který byl 
loni po 13 letech vazby propuštěn. V současné "politice obnovy", jak biskup 
vysvětlil, jsou změny a v příštích letech o nich mnoho uslyšíme. K dosavadním 
změnám patří znovuotevření školky vedené řeholnicemi v Da Nang a převzetí domova 
důchodnců františkány, nemocnice pro malomocné a nemocnice pro duševně postižené 
děti řeholnicemi ve městě Nha Trang. 

M o s a m b i k 
Podle údajů misionářů zemřelo v severním Mósambiku od počátku rokíi téměř 

pet tisíc lidí hladem. Již dříve katolický arcibiskup z Nampuly Pinto Manuel 
Vieiera upozornil guvernéra provincie, že v kraji tfemba zemřelo hladem 3500 
lidí. Špatná úroda v loňském roce a stále trvající občanská válka v zemi způsobily 
tuto situaci. Podle údajů misionářů do těchto území jen zřídká (SoCházejí pomocné 
zásilky, protože Špatný stav silnic sotva umoSnuje průjezd nákladním vozům. 

U_S_ A 
Před Kapitolem ve Washingtonu byl zřízen "hřbitov nevinných", 4400 bílých 

křížů, které připomínají hřbitovy mladých mužů padlých ve válce. Tyto bílé kříže 
zde postavili odpůrci potratového zákona, který byl v USA zaveden r. 1973. Podle 
statistiky je den co den zabíjeno v zemí v mateřském lůně 4400 dětí. 

Úmysly apoštolátu modlitby na červenec 
Všeobecný úmysl i ta všechny, kdo trpí, a zvláště za oběti nevyléčitelných ne-

mocí. 
Misijní úmysl : Abychom na přímluvu svatých Cyrila a Metoděje byli věrně oddá-

ni Apoštoslkému Stolci. 

BŮH NEMŮŽE DAROVAT ČLOVĚKU NIC KRÁSNĚJŠÍHO A VĚTŠÍHO NEŽ DÍTĚ. 
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S O U Č A S N O S T j "SOy_KATOLIí KÉ _WOVIM_UŽ_KATOLICS|? 

Znovu vyvstává otázka o Katolických novinách: bojkotovat nebo číst? 
Po římském zákazu kněžského sdruiení Pacem in terris (8.3.1982) Katolické 

noviny tuto skutečnost ignorovaly. Obhíjoba a propagace PiT v nich ještě zesílila. 
Kdyby se k této skutečnosti nevyslovil ordinář pražské arcidiecéze, v níž KN 
vycházejí a tedy spadají do jeho kompetence, dalo by se to vyložit §¿$1 jeho 
tichý souhlas s PiT^ proti Svatému rtolci. Kardinál Tomášek proto oznámil, že 
Katolickým novinám odňal církevní schválení a církevního cenzora. Navzdory tomu 
redakce dále ponechala v tiráši, že KN vycházejí s církevním schválením. Lze 
se dohadovat3 zdali něčí pokyn, nebo proto, že získala tajné schválení od jiného 
ordináře. 

Někteří pochopili zákrok, otce kardinála jako naprostý zákaz číst KN. Ale 
tak to nebylo ani řečeno, ani míněno. Bylo samozřejmé, že renomovaní autoři, 
tehdejší kanovník Lebeda aj| - přestali tam publikovat, aby se nezdálo, že podpo-
rují jejich necírkevní postoj. Na druVé straně by nebylo správné ani uskutečnitel-
nézpůsobit totálním nezájmem zánik jediného periodika pro katolický lid. Ten 
se už dávno naučil rozeznávat křestanský obsah a vpašovanou cizí propagandu. 
Kromě toho sebevětší úsilí obětavých vydavatelů samizdatu nenahradí rotačku, 
která chrlí týdně dnes už zase 130 000 výtisků. Ještě něco: v naší krajní situaci 
uniformity tisku mi není znáno, že by někdo odpovědný chtěl zakazovat číst např. 
byt i útočně ideologický tisk. 

Dnes pozorujeme v KN řadu změn k lepšímu, přesto je ješte nemůžeme hodnotit 
jako normální katolický časopis. Co z toho vyvodíme? Toto: Když nám někdo brání 
uplatňovat naše právo, není řešení v tom, že se ho vzdáme, ale že se ho domáháme. 
Katolické noviny patří katolíkům, proto se musejí dostat plně do rukou církve, 
aby řádně plnily svůj úkol - sloužit životu z víry. 
15. 5. U Š Í Oto Mádr 
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Rozjímání sv. Bernarda - K.Rahner: MuŽ s probodeným srdcem 
Otci kardinálovi k devadesátinám 
Kněžské svěcení - sv. Petr a Pavel 
Z tiskové konference Sv. Otce v letadle na africká cestě 
41. pastorační cesta Jana Pavla II. 
0 probl emu pornografie a násilí 
J. Zvěřina: List redakcí Mladé fronty. 
Text petice na obranu P. Vágnera 
Kněží košické diecéze žádajě zrušení PiT 
V. Malý: List ing. Vladimíru Janků 
Úmysly apoštolátu modlitby na Červen: Nejsv. Srdce - Ev. Klement 
Jak oživit téměř ztracené ideály? 
Kledání štěstí a křestanská víra 
Cína - křestané se začínají projevovat 
Návrh církevních zákonů v SSSR 
Setkání studentů 
Mezinárodni setkání křestanské mládeže 
|fár a spravedlnost pro všechno stvoření 
Co předchází jmenování biskupů 
Zprávy 
Úmysly apoštolátu modlitby na červenec 
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